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[Landbrugsministeren.] 
lånets optagelse. For yderligere at bevirke 
en tiltrængt likviditetslettelse for erhvervet 
er det foreslået som en betingelse for statens 
garantistillelse, at lånet skal være afdrags- 
frit i det første år, hvorefter det skal afdra- 
ges i løbet af de følgende 5 år. Endvidere er 
det foreslået, at renten i det første år skal 
tilskrives lånet. 

De nærmere retningslinier for ordningen 
vil blive fastsat i en rammeaftale mellem 
landbrugsministeren og pengeinstitutternes 
organisationer, idet det i øvrigt forudsættes, 
at garantiordningen administreres af Konge- 
riget Danmarks Hypotekbank og Finansfor- 
valtning efter bemyndigelse fra landbrugs- 
ministeren. 

Jeg skal herefter fremsætte nærværende 
lovforslag til tingets velvillige behandling. 

Endvidere har jeg den ære at fremsætte 
forslag til lov om ændring af lov om tilskud 
til dræning. 

Den gældende lov blev gennemført i juni 
1975 og stiller 12 mill. kr. til rådighed i 
finansåret 1975-76 for tilsagn om tilskud på 
25 pet. af omkostningerne ved drænings- 
arbejder på landbrugsjord. 

I forbindelse med behandlingen af for- 
slaget til den gældende lov har jeg udtalt 
til landbrugs- og fiskeriudvalget, at jeg 
ville være indstillet på ved begyndelsen af 
folketingsåret 1975-76 yderligere at fore- 
slå en tilsagnsramme for 1976-77, hvis be- 
skæftigelsessituationen og andre forhold 
måtte tale derfor. 

Interessen for at få del i midlerne for 
1975-76 har været betydelig, og det må 
skønnes, at midlerne vil blive brugt. 

Som et led i de af regeringen planlagte 
beskæftigelsesfremmende foranstaltninger 
bliver der ved den foreslåede lov fastsat en 
samlet tilsagnsramme på 24 mill. kr. for 
1975-76 og 1976-77. 

Jeg anbefaler lovforslaget til tingets hur- 
tige og velvillige behandling. 

Arbejdsministeren (Erling Dinesen): 
Herved tillader jeg mig at fremsætte for- 

slag til lov om iværksættelse af visse statslige 
eller statsstøttede bygge- og anlægsarbejder. 

Lovforslaget er et vigtigt led i regeringens 
beskæftigelsesfremmende politik med sær- 
ligt sigte på bygge- og anlægssektoren. 

E t  udvalg bestående af eksperter fra en 
række ministerier har blandt de bygge- og 
anlægsarbejder, som er planlagt i de enkelte 
ministerier, udvalgt dem, der forholdsvis 
hurtigt kan igangsættes, og som har den hø- 
jeste beskæftigelsesmæssige effekt. Der er 
således i det væsentlige tale om arbejder, 
som ville være blevet udført under alle om- 
stændigheder, men blot på et senere tids- 
punkt. Der sker med andre ord stort set kun 
en fremrykning af arbejderne og på længere 
sigt derfor ikke et egentligt offentligt mer- 
forbrug. 

Når regeringen finder, at der er anledning 
til at gøre et særligt fremstød til fordel for 
bygge- og anlægssektoren, hænger det sam- 
men med de mørke udsigter for beskæftigel- 
sen inden for dette område i den nærmeste 
tid. Endvidere er importkvotaen af de sam- 
lede udgifter ved de foreslåede arbejder be- 
skeden og valutaforbruget derfor også rela- 
tivt beskedent. Endelig ved vi jo, at bedre 
forhold i byggebranchen har en afsmittende 
effekt til leverandører og videre ud i er- 
hvervslivet, og at igangsættelsen af disse ar- 
bejder derfor kan få betydning som en til- 
trængt saltvandsindsprøjtning til erhvervs- 
livet. 

Som det vil ses, går forslaget ud på at til- 
vejebringe en beløbsramme på 500 mill. kr., 
inden for hvilken der kan disponeres som 
beskrevet i bemærkningerne til lovforslaget. 
Det fremgår heraf, at bruttoudgifterne ved 
de foreslåede arbejder udgør i alt 600 mill. kr. 

Af praktiske grunde er den totale bevil- 
ling foreslået samlet ét sted, i mit ministe- 
rium, med henblik på at kunne bevare et 
overblik over bevillingens anvendelse og på 
at sikre den nødvendige koordination. Det 
er derimod naturligvis ikke meningen, at 
arbejdsministeriet skal påtage sig initiativ 
eller kontrolbeføjelser i forhold til bygge- og 
anlægsarbejder inden for andre ministeriers 
områder. Ansvaret for dispositionerne og 
for gennemførelse af de enkelte arbejder må 
ligge i ressortministerierne. 

Hovedsigtet med forslaget er, at arbejder- 
ne kan sættes i gang så hurtigt som muligt. 
Det er derfor nødvendigt at sikre en hurtig 
og smidig behandling af de enkelte sager. På 
den anden side er det dog nødvendigt også 
at sikre, at der foretages den i sådanne sager 
sædvanlige vurdering af de enkelte projek- 
ters forsvarlighed og standard, deres betyd- 
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[Arbejdsministeren.] 
ning for driftsudgifter m. v. Det er med hen- 
blik på denne vurdering, at finansministe- 
rens godkendelse skal indhentes før iværk- 
sættelse af de enkelte arbejder. 

Idet jeg i øvrigt henviser til statsministe- 
rens redegørelse om baggrunden for frem- 
sættelsen af også dette lovforslag samt til 
bemærkningerne til dette, vil jeg gerne med 
disse ord anbefale lovforslaget til tingets 
hurtige og velvillige behandling. 

Fiskeriministeren (Poul Dalsager): 
Jeg tillader mig herved for det høje ting 

at fremsætte forslag til lov om ændring af 
lov om statsgaranti for driftslån til ejere af 
fiskerfartøjer. 

Som man vil erindre, fremsatte jeg den 
24. april 1975, Folketingstidende spalte 
4142-44, forslag til lov om statsgaranti for 
driftslån til ejere af fiskerfartøjer, hvorefter 
fiskeriministeren kan yde garanti af stats- 
kassen for 50 pet. af lån til driftsformål, 
som i indeværende finansår inden for en 
beløbsramme af 15 mill. kr. ydes til enkelt- 
personer, der driver erhvervsfiskeri med 
fiskerfartøjer, der helt eller for en væsentlig 
del ejes af den pågældende erhvervsfisker, 
men hvor denne på grund af nedgang i 
priserne på fisk er kommet i en økonomisk 
situation, der vanskeliggør fortsat deltagelse 
i fiskeriet. 

Lånet kan dog efter denne lov ikke over- 
stige 50.000 kr. til den enkelte fartøj sej er, 
og garantien kan ikke udstrækkes til mere 
end 5 år fra datoen for lånets optagelse. 

Da den siden da stedfundne udvikling 
inden for fiskerierhvervet fortsat har været 
præget af den almindelige konjunkturafmat- 
ning, hvilket bl. a. har givet sig udtryk i, 
at priserne på fisk og fiskevarer fortsat 
ligger på et meget utilfredsstillende niveau, 
har regeringen fundet det ønskeligt, at den 
nævnte beløbsramme på 15 mill. kr. for- 
højes til 35 mill. kr., og at maksimum for 
det enkelte lån forhøjes fra 50.000 kr. til 
100.000 kr. samtidig med, at lånets løbetid 
forlænges til 6 år, således at renter og afdrag 
i det første år af lånets løbetid tilskrives 
lånet, der herefter afdrages over 5 år. 

Da afsætningsmulighederne for fisk og 
fiskevarer ikke ser ud til at blive afgørende 
forbedret inden for den nærmeste fremtid, 
må man derfor frygte, at en større del af 

det udøvende fiskerierhverv vil blive ført 
ud i store likviditetsvanskeligheder, der vil 
kunne medføre, at mange må indstille 
fiskeriet, såfremt der ikke gives den for- , 
nødne statsgaranti for lån. Jeg tillægger 
også den foreslåede udsættelse med beta- 
ling af renter og afdrag stor betydning i den 
foreliggende situation, både for fiskerne og 
deres leverandører, som i mange tilfælde har 
meget store udeståender. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 
gerne til lovforslaget, og idet jeg tilføjer, at 
lovforslaget skal ses som et led i de samlede 
bestræbelser, der fra regeringens side søges 
iværksat i indeværende folketingssamling 
for at øge aktiviteten i erhvervslivet og 
dermed beskæftigelsen, tillader jeg mig at 
anbefale lovforslaget til folketingets velvil- 
lige og hurtige behandling. 

Jeg tillader mig endvidere for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om stats- 
garanti for driftslån til virksomheder inden 
for konsumfislceindustrien. 

Dette lovforslag er en parallel til den gæl- 
dende lov om statsgaranti for driftslån til 
ejere af fiskerfartøjer, til hvilken jeg netop 
har fremsat ændringsforslag. 

Nærværende lovforslag skal ligeledes ses 
som et led i de samlede foranstaltninger, der 
fra regeringens side søges iværksat med hen- 
blik på at øge aktiviteten i erhvervslivet og 
dermed beskæftigelsen. 

Når statsgarantiordningen inden for en 
beløbsramme på 50 mill. kr. kun er foreslået 
for konsumfiskeindustrien, er dette netop 
et udtryk for den høje prioritet, man fra 
regeringens side tillægger ønsket om at be- 
vare flest muligt arbejdspladser, idet der i 
forarbejdningen af konsumfisk til en række 
former, for forædlede produkter indgår for- 
holdsvis megen arbejdskraft. 

Som nævnt i bemærkningerne til lovfor- 
slaget anslås det, at mellem 9.000 og 10.000 
personer i dag er beskæftiget inden for kon- 
sumfiskeindustrien. Opretholdelsen af denne 
forædlingsindustri har stor betydning for, 
at dansk fiskeri fortsat kan have afsætnings- 
muligheder for langt den overvejende del af 
fangsterne af konsumfisk. 

Det er endvidere indgået i regeringens 
overvejelser, at en betydelig del af fiske- 
industrien er beliggende i egne af landet, 


